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que no perdamos dinero que tanto necesitamos, pero que 
ustedes tan mal gestionan e invierten . Por eso era necesario 
traer aquí esta PNL .

Y ya, para finalizar, sé que gran parte de la gestión depende 
de la comunidad autónoma, y pensamos que es mucho lo que 
debe mejorar y lo que debe gestionarse aquí . Tal vez usted 
también debería hablarnos de su experiencia, de cómo se 
gestionaba en el Ivaj, porque igual se generaba empleo, pero 
en una zona muy concreta de la población juvenil .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Estañ .

Senyor Caballero, si vol…, té vosté la rèplica per a finalitzar el 
debat .

 
El senyor Caballero Montañés:

Gracias, presidente .

Señor Estañ, tuvo la oportunidad y no lo hizo . Dicen que no 
era suficiente, pero lo que está claro es que esto mejora el 
sistema de garantía juvenil en España, y ustedes lo rechaza-
ron, y ustedes lo rechazaron . Luego, no se quejen .

Ineficaz e ineficiente es este Consell, este gobierno, que 
pocas políticas de empleo hace en favor de los jóvenes, bien 
poquitas, excepto, bueno, la de enchufar a sus amigos . Que 
de esto podemos hablar también . En muchas consellerias, no 
sólo la de empleo . (Veus) En la de sanidad…, en muchas, en 
muchas consellerias . Sí, sí .

Le voy a hablar de datos, le voy a hablar de datos .

El senyor president:

Escoltem amb silenci i respecte el senyor Caballero .

Continue vosté, senyor Caballero .

 
 
El senyor Caballero Montañés:

Gracias .

Le voy a hablar de datos . Desde que estamos gobernando 
en el Gobierno de España, le voy a decir… Mire, en 2011 se 
destruían 1 .500 empleos cada día . Hoy están creando 2 .500 
al día . Ese es el mal gobierno del Partido Popular .

Hoy, hoy…, discúlpeme, más del 75% de los contratos 
en España hoy son indefinidos, no cuando gobernaba la 
izquierda .

Le voy a dar más datos . Y ya se lo han dado los mismos datos 
Eurostat . Ocho de cada 10 jóvenes europeos que abandona 

el desempleo en la zona euro son españoles . Algo bueno esta-
remos haciendo en España . ¿Pero sabe lo que pasa cuando 
hablamos de la Comunidad Valenciana? Pues que hay deter-
minadas políticas que no se llegan a realizar, ¿no? Es que esta-
mos hablando de la gestión y la eficiencia de los proyectos 
europeos –se acaba de ir el conseller–, bueno, y lo ha dicho mi 
compañero de Ciudadanos .

Programa mixto de empleo y formación, garantía juvenil, 
12 .250 .000 euros: cero por ciento ejecutado .

Acciones formativas en garantía juvenil: 9 millones de euros, 
cero por ciento ejecutado .

Programas mixtos de empleo y formación, el programa 
operativo de la Comunidad Valenciana: 9 .750 .000 euros, 
cero por ciento ejecutado . (Remors)

¿Quiere que sigamos? (Aplaudiments)

Muchas gracias .

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Caballero .

Senyories, anem a passar a votació .

Senyories, votem el punt 5 de l’ordre del dia sobre la propo-
sició no de llei, en este cas amb l’acceptació de l’esmena, que 
presenta el Grup Parlamentari Podemos-Podem .

Senyories, comença la votació . Senyories, queda aprovada 
la proposta amb 43 vots favorables i 38 abstencions . Queda 
aprovada la proposició no de llei del Grup Podemos-Podem . 
(Aplaudiments)

Senyories, per petició popular i tot i que mos hem passat 
(inintel·ligible)  . . . reprendrem els treballs a les quatre i mitja, 
16:30 . A les 16:30 es reprendrà la sessió .

(Se suspén la sessió a les 14 hores i 47 minuts) 
(Es reprén la sessió a les 16 hores i 32 minuts)

El senyor president:

Es reprén la sessió .

Preguntes

 
El senyor president:

Senyories, continuem amb el nostre treball, i el sisé punt de 
l’ordre del dia, que és el torn de preguntes al Consell, sessió 
de control al Consell, des de les Corts Valencianes, amb les 
preguntes que formulen els grups parlamentaris .
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I en primer lloc, tenim la pregunta que formula la il·lustre 
diputada Marian Campello, del Grup Parlamentari 
Compromís, al conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació, al qual donem la benvin-
guda i el felicitem per la recuperació de la dolència que tenia .

La senyora Campello Moreno:

Gràcies, senyor president .

Bona vesprada, senyor conseller .

Durant els últims anys hem vist com el govern anterior igno-
rava l’associacionisme de base enfront de les grans associaci-
ons, deixant pràcticament sense finançament projectes d’en-
titats locals i menors, que treballaven en realitats dels seus 
pobles i dels seus barris .

La proximitat de la conselleria amb la societat civil és un 
factor fonamental per al seu desenvolupament, i és que és als 
pobles i a les ciutats on es dóna la participació ciutadana real, 
en contacte directe amb els veïns i les veïnes .

Podríem dir que apostar per subvencions transparents, 
justes i dignes a les entitats que fomenten la participa-
ció i la transparència és apostar pel municipalisme i per la 
proximitat .

Vivim, afortunadament, en democràcia, i podríem dir que l’es-
sència de la democràcia és la participació ciutadana . I ja ho 
hem escoltat moltes vegades, però és que és així . Democràcia 
no és votar cada quatre anys . Una democràcia que s’estanca 
i no innova en eines de participació ciutadana mai no pot ser 
una democràcia de futur .

Qualsevol govern valent que opte per una ciutadania crítica 
i informada enfront d’una ciutadania enganyada; qualse-
vol govern que aposte per una ciutadania apoderada enfront 
d’una ciutadania vassalla; qualsevol govern que preferisca 
una ciutadania plena i activa enfront d’una ciutadania contro-
lada i submisa ha de apostar, indubtablement, per la innova-
ció democràtica que aporten els projectes des de baix, valo-
rant el projecte enfront del nom, el nombre o la grandària de 
l’organització, primant l’interés i el calat social del projecte 
enfront de diversos factors .

L’impacte social que suposa la participació i la plena ciutada-
nia sobre la qualitat democràtica no és només un fet eteri i 
filosòfic, sinó que és un factor d’estudi per part de les millors 
universitats i centres que se dediquen a açò .

Com es va deliberar en les jornades sobre qualitat demo-
cràtica, participació pública de la Universitat de Navarra, on 
es dia que «para las administraciones hablar de la participa-
ción de la sociedad en la construcción de políticas públicas es 
hablar de gobernanza, de responsabilidad social, de nuevas 
maneras de relacionarse la administración con la ciudada-
nía . Hablar de participación implica hablar de buen gobi-
erno, de transparencia y de caminar hacia una administración 
más deliberativa . Ello, sin lugar a dudas, ayudará a aumen-
tar la eficacia y la eficiencia de su planificación y aplicación 
posterior» .

Per això, en la línia d’apostar en este sentit, en el grup per 
la participació de base, la transparència y la plena ciutada-
nia li dirigisc la següent pregunta: ¿quina és la valoració de la 
conselleria de les ajudes i projectes de participació i transpa-
rència resoltes a l’any 2016?

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president

Moltes gràcies, il·lustre diputada .

Honrable conseller, té vosté la paraula .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Moltes gràcies, senyor president .

Moltes gràcies, senyoria .

Moltes gràcies per la pregunta que em permetrà explicar en 
seu parlamentària algunes qüestions que desenvolupem des 
de la nostra conselleria .

La valoració dels projectes de participació i transparència 
que presenten en la conselleria de transparència les diver-
ses entitats i administracions locals, així com les consegüents 
concessions d’ajudes, tenen una importància, efectivament, 
de primer ordre .

És des de la proximitat i la interacció amb la ciutadania com 
millor es bastix una nova cultura cívica que intentem fomen-
tar . El pla de 2016 ha sigut el primer en què el nou govern ha 
preparat les convocatòries i ha avaluat tot el procés i hem fet 
canvis respecte a anteriors convocatòries .

Cal tindre en compte que fins l’any passat les ajudes destina-
des a foment de l’associacionisme i la participació eren una 
barreja de línies nominatives i línies de concurrència compe-
titiva. Feia falta simplificar i ordenar i també garantir millor 
la igualtat d’oportunitats vinculants les ajudes a projectes 
concrets .

Ara, totes les ajudes en esta matèria són per concurrèn-
cia competitiva i es classifiquen per tipus d’entitats, perquè 
entenem que certs tipus de col·lectius tenen peculiaritats 
que aconsellen un tractament específic.

Així, s’han introduït en els criteris de valoració aspectes 
com ara la igualtat de gènere, les accions solidàries o aten-
ció a col·lectius desfavorits o a joves desplaçats per raons 
econòmiques .

Els quatre grans grups d’entitats en què es classifiquen les 
ajudes són: entitats locals, cases regionals d’altres comunitats, 
centres valencians en l’exterior i entitats ciutadanes en gene-
ral, entre les que s’inclouen també les associacions veïnals .

Tots estos tipus d’ajudes s’han regulat en unes bases conjun-
tes i en les convocatòries específiques en cada cas.
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Pel que fa a entitats ciutadanes, la dotació sumava  
271 .000 euros, dels quals el 60% s’ha destinat a federaci-
ons i l’altre 40% a associacions . S’han subvencionat un total 
de 35 projectes de participació, transparència i cooperació 
interassociativa .

Tenint en compte la bona acollida d’esta convocatòria, la 
dotació d’ajudes s’ha incrementat per al pressupost d’en-
guany fins a 400.000 euros, un 47% més.

Quant a les subvencions dirigides a entitats locals, suma-
ven 104 .000 euros, que s’han dividit per parts iguals entre 
projectes destinats al foment de la participació i l’associaci-
onisme i els que s’emmarquen en l’àmbit de la transparència . 
En total, 22 projectes .

En esta convocatòria hem detectat que la major part de les 
sol·licituds en matèria de transparència han estat de muni-
cipis menuts, de menys de 5 .000 habitants; mentre que en 
matèria de participació, els municipis interessats són els més 
grans, de més de 20 .000 habitants, la qual cosa ens oferix un 
cert retard sociològic i, al mateix temps, ens advertix sobre 
les dificultats que els pobles menuts tenen per a complir amb 
la legislació sobre transparència .

La dotació d’aquestes ajudes en el pressupost de 2017 s’ha 
incrementat més del doble i passa a 250 .000 euros .

La quantitat destinada a cases regionals és de 70 .000 euros, 
dels quals 25 .000 s’han destinat a associacions, 45 .000 a 
federacions, i s’han subvencionat 15 projectes .

Per últim, s’han destinat als centres valencians a l’exterior 
150 .000 euros, que han anat a parar a associacions de les 
zones, lògicament, amb major dinamisme d’aquests centres, 
o siga, Espanya, França i Argentina . En el pressupost de 2017 
s’ha incrementat la dotació en més d’un 30% fins a 200.000 
euros .

La valoració que fem d’esta nova dinàmica és, en general, 
satisfactòria, principalment perquè estem arribant a més 
destinataris com ho demostra l’augment de projectes que se 
presenten i també perquè els projectes són objectivament de 
millor qualitat que els que s’hi presentaven fins ara d’acord 
amb les baremacions .

N’hi ha algunes coses que volem millorar . Cal més dotació 
pressupostària . Per això, el pressupost d’enguany ha incre-
mentat el fons global d’ajudes i subvencions en un 36%, fona-
mentalment per a entitats locals .

I en segon lloc, hem de tramitar més ràpid per tal que les enti-
tats tinguen més temps per a desenvolupar projectes i justi-
ficar despeses. En este sentit, i atés que les bases ja estan 
publicades, podem dir que les convocatòries van a eixir abans 
i podrem facilitar a les entitats la presentació dels projectes .

Pense que estos ajustos . . . l’actuació de la conselleria en esta 
matèria continuarà millorant en el 2017 .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

¿La diputada es dóna satisfeta amb la resposta? Doncs 
passem a la pregunta 723, que formula la il·lustre diputada 
Mònica Álvaro al conseller .

 
La senyora Álvaro Cerezo:

Moltes gràcies .

D’ençà que es publicà la llei de transparència, molts dels 
nostres ajuntaments s’han ficat les piles per a actualitzar 
conceptes i per a donar a conéixer a la ciutadania en què es 
gasten els diners dels contribuents . A Compromís això ho 
tenim clar i des de sempre hem propugnat esta necessària 
transparència en la gestió .

Però sovint, recentment, hem rebut algunes preguntes 
d’ajuntaments atònits en comprovar factures que no saben 
molt bé on encaixar-les . Jo mateixa –no sé si ho he contat 
alguna volta–, quan vaig arribar en l’anterior legislatura al 
govern municipal del meu poble, doncs, em vaig trobar una 
factura, una mica estranyats . . ., es tractava d’una caldera en 
un col·legi .

La caldera s’havia comprat a una empresa que tots i totes 
coneixem, una empresa que s’anomena Piaf, relacionada amb 
la Gürtel, i això era un procedir habitual de l’anterior govern . 
El problema és que la caldera mai se va col·locar en Vila-real, 
sinó que se va col·locar en un col·lege d’una altra localitat .

I així podria continuar-los relatant un munt de factures que 
ens trobem els i les regidores de pobles de «moatros», com 
diuen els companys de Kalebarraka, i no sabem ben bé quina 
collita fer amb este tipus de factures .

Com els vaig contar ací en el seu dia, a l’Ajuntament de 
Torrent es va fer públic, i així va aparéixer en els mitjans de 
comunicació, unes despeses per equips de so, cadires, esce-
nari i fins i tot una catifa blava que en els fulls de comunica-
ció amb l’empresa proveïdora apareixia sota el concepte de 
«acto fin de campaña del PP Torrent»; comunicacions signa-
des pel regidor de brigades municipals. I fins ací ho coneixíem 
tots . Cadascú dóna la seua versió dels fets i normalment tot 
s’atribueix a un error del proveïdor que, en alguns casos, es 
queda sense cobrar o retira la factura .

Eixe últim concretament va ser el cas d’un ajuntament d’un 
poble que algunes de les presents coneixem prou bé, de la 
Plana Baixa, una comarca bonica com ella a soles, la meua 
comarca . ¿Què tinc de dir? I aquest poble, doncs, té unes 
singularitats turístiques que el fan destacar, com ara un riu 
soterrani, que comença a ser més conegut gràcies a les inici-
atives que el nou govern en la localitat està duent a terme . 
Estic parlant, òbviament, de la Vall d’Uixó .

I concretament, volia comentar-li el cas d’una factura estra-
nya que allí ens trobàrem en concepte de «moqueta azul 
mar», exactament 171 metros de moqueta azul, suficient per 
emmoquetar tot un teatre, les coves de Sant Josep i mitja 
comarca . Igual per això en comprar amb tanta . . ., un 17 d’abril 
del 2015 .


